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Dwarswateringdijk n.a.v. toezegging forum 20 februari 2023

Geachte leden van de Raad,

Over het verbeteren van de dijk en het vernieuwen van het loop- fietspad langs de
Dwarswatering in Leiderdorp is -op initiatief van Hoogheemraadschap Rijnland
(HRR) al sinds 2020 sprake van samenwerking. HHR is beheerder van de veiligheid
van de dijk en in die hoedanigheid verantwoordelijk voor de uitvoering van het
HoogwaterBeschermingsPlan (HWBP). De gemeente stemt met HHR af over
mogelijke gewenste functies op de dijk. ln dit geval fiets- en wandelpaden. De
gemeente is verantwoordelijk voor het beheer van deze voorzieningen. HHR is
vergunningverlener.

Naar aanleiding van behandeling in het forum van 20 februari 2O23, waar het besluit
dwarswatering en aanleg fietspad besproken is en waar door 2 belanghebbenden is

ingesproken, waaronder roeivereniging Asopos de Vliet (Asopos), zijn diverse vragen
gesteld die wij in deze brief, in afstemming met HHR, beantwoorden. Dit met het
oog op een zo zorgvuldig mogelijke afweging. Voor een helder overzicht van wat is
voorgegaan, hebben we een feitenrelaas toegevoegd. we hopen dat dit meer
inzicht geeft in de historie van het dossier. Duidelijk maakt wanneer welke
afspraken zijn gemaakt. En waar(door) miscommunicaties en daaruit voortkomende
fouten zich hebben voorgedaan. Daarnaast heeft u het college gevraagd actie te
ondernemen samen met HHR om de betrokkenen zo snel mogelijk duidelijkheid te
verschaffen over de werkzaamheden, de planning en de nog mogelijke inspraak ter
attentie van de paden op de dijk. ook hierover stellen wij u via deze brief op de
hoogte.
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Hoe is het gelopen?

Vanaf de voorbereiding is steeds contact geweest tussen HHR en de gemeente:

i.. 20 mei 2O2O zijn de eerste afspraken gemaakt over de concrete uitwerking

tussen gemeente en HHR;

2. 29 juni 2O2O zijn uitgangspunten besproken en is afgesproken de omgeving

gezamenlijk te betrekken, HHR zou communicatie trekken omdat zij

beginnen met de werkzaamheden, de gemeente komt pas na twee

maanden;

3. 6 november 2020 heeft de gemeente aangegeven dat het nieuwe fiets en

voetpad een breedte moet krijgen van 3,5 meter;

4. November 2020 krijgt de gemeente via een e-mailvanuit het HHR het

bericht dat een fiets- en voetpad op de dijk niet mogelijk is.

5. Januari 2021 presenteert HHR haar plannen voor de dijk aan de gemeente.

Hierin ligt het fiets- en voetpad op de kruin'

6. 5 februari 2027is de uitgangspuntennotitie van het ingenieursbureau door

HHR vastgesteld (breedte pad 3,5 meter)

7. 9 maart 2021 meldt HHR via een e-mail dat zij niet akkoord zijn met een

aaneengesloten pad op de kruin van de dijk. citaat: "Het hele traject is een

fietspad en zal de nieuwe breedte van 3,5 meter hebben. Wegens wet- en

regelgeving is een fietspad op de kruin niet meer mogelijk. Behalve waar het

echt niet anders kan wegens ruimtegebrek of anders (het voetbalveldje)".

8. 18 maart 2O2Lis het ontwerp met de gemeente doorgenomen en nogmaals

bevestigd dat het pad 3,5 meter breed is en de omgeving gezamenlijk wordt

geïnformeerd;

g. ln juni 2021 heeft de gemeente de breedte van het pad gewijzigd naar 3,0

meter; Hiervoor is gekozen, omdat het bestaande pad langs de

Dwarswatering vanaf de Persant snoepweg naar en onder de A4 door 3

meter is. Zo is er eenduidigheid. 04-06-2L, driehoeksoverleg met de

voormalige wethouders en RO manager omtrent het fiets- en looppad op de

dijk, naar aanleiding van het PHO 31 mei. Mondeling akkoord van de

wethouders om het project door te zetten.

IO. 26 oktober 202L, driehoeksoverleg met de voormalige wethouders en RO-

manager omtrent het fiets- en voetpad op de dijk. Mondeling akkoord om

het project door te zetten.

11. Tussen november en juni 2022, ziin er over en weer vragen gesteld over de

SOK die we bij Leiden ter controle hebben aangeboden. Het DO is door HHR

omgezet naar een bestek na finetunen door de gemeente.

t2. 22juni2022 heeft de gemeente aangegeven dat de aanbesteding van

werkzaamheden op de dijk door kunnen gaan;
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73. 17 juli 2O22ln een e-mail van Hoogheemraad Fierens aan wethouder
Vastenhoud wordt het volgende weergegeven:
- Een fietspad op de kruin is onwenselijk. De kade moet dan extra hoog
worden, woordoor deze instabielwordt. Dit betekent grote hoeveelheden
extro klei in het binnentalud als compensotie en tegengewicht van de hogere
kade. Ook wordt de dijk dan zwaarder gemoakt. Dit is onwenselijk op de
veenbodem, omdat dan de kons groter wordt dat de dijk gaat verzokken
door inklinking von de veenondergrond.
- Een fietspod op de kruin voldoet niet dan onze beleidsregels. Bij een

volgende dijkverhoging moet het fietspod dan ook weer verwijderd worden
op kosten van de gemeente. Dat wordt met de huidige ligging voorkomen.

L4. L8 augustus 2O22heeft gemeente aangegeven dat het ontwerp akkoord is;

L5. 23 augustus 2022 heeft gemeente aangegeven dat de nieuwe
samenwerkingsovereenkomst akkoord is;

16. L2 september 2O22 het advies Meijepolder wordt akkoord bevonden door
het college;

17. 7 november 2022 is eenmalig ambtelijk aangegeven dat de gemeenteraad

akkoord is met de financiering van € 400.000,-;

L8. Hierna is mondeling aangegeven dat dit een vergissing betrof. Ook is uit
verdere communicatie gebleken dat er nog geen raadsbesluit was genomen

en deze toezegging dus te voorbarig was;

1.9. 6 december 2O22 geeft de gemeente in een mondeling overleg aan dat de

dijkverbetering kan worden uitgevoerd conform vastgesteld ontwerp. Dit is

gedaan omdat de beleving bestond dat er geen alternatief mogelijk was
voor het voorliggende ontwerp. Daarbij werd in dit ontwerp rekening
gehouden met de realisatie van een fietspad.
Wanneer op dat moment geen akkoord van de gemeente zou zijn gegeven,

zou dat hebben betekend dat op een later moment door de gemeente een

complex proces van vergunningverlening had moeten worden doorlopen.
Ook zouden dan alle aanvullende fysieke aanpassing, noodzakelijk voor de

aanleg van een (fiets)pad, voor rekening van de gemeente komen;

20. L2 december 2O22 wordt dit per e-mail bevestigd, inclusief mededeling dat
een 'olifantenpad', dit is een pad gemaakt door schelpen o.i.d. neer te
strooien, op de kruin, niet akkoord is in verband met de zeer hoge

onderhoudskosten;

2L. 15 december 2022 gaat HHR over tot gunning van het werk;

22. 79 december verzoekt Asopos de Vliet om inspraak in de gemeenteraad en
het forum van 20 februari 2023. Asopos de Vliet heeft via een aannemer
vernomen dat er door werkzaamheden aan de dijk het fietspad verplaatst
zal worden. Hierna wordt het project niet doorgezet naar de

raadsvergadering;
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23. Tijdens bespreking tussen HHR en gemeente in december en op 25 januari

heeft in het gesprek met HHR, gemeente en Asopos de Hoogheemraad

aangegeven dat ondanks hoe het proces gelopen is, het resultaat hetzelfde

zou zijn geweest. Daar halen wij uit dat een pad op de kruin (welk pad dan

ook)geen optie zou zijn. Toch wordt afgesproken dat HHR de mogelijkheden

voor een pad op de kruin bekijkt en aan de gemeente meldt wat er mogelijk

is tegen welke kosten

24. 20 februari 2023 geeft HHR ontwerp + kosten schelpenpad op de kruin door

aan de gemeente ter besluitvorming. Hierbij is alleen de optie van een

schelpenpad voorgelegd.

25. 2maart ontvangt het college van HHR een brief. ln deze brief komt naar

voren dat terugplaatsing van het oorspronkelijke pad (qua breedte en

uitvoering) toch kan, omdat er sprake zou zijn van overgangsrecht. HHR legt,

contra de afspraken gemaakt op 25 januari, nagaan van de kosten van deze

variant neer bij de gemeente.

Verdeling werkzaamheden

Tijdens de voorbereiding is in goed overleg tussen gemeente en HHR besloten dat er

feitelijk sprake is van twee projecten. HHR zou de dijkverbetering realiseren,

inclusief een steunberm met een funderingslaag voor het nieuwe pad. Vervolgens

zou de gemeente in eigen beheer een nieuw pad aanleggen. Zie hiervoor onder

andere de mail van de gemeente van 18 augustus 2O22 en ook de

Sa menwerkingsovereenkomst (SOK).

Er is afgesproken dat de communicatie met de omgeving gezamenlijk zou worden

opgepakt vanwege het samenvallen van beide projecten. De gemeente was daarin

afhankelijk van HHR als initiatiefnemer. We hebben als gemeente steeds gewacht

op HHR, door de versnelling in 2O22, was er geen tijd meer om de bewoners te

raadplegen en we ons hebben gericht op het vragen van dekking bij de raad.

Waarom geen pad van 3,5 meter op de kruin van de dijk

ln het gehele traject van communicatie tussen de gemeente en het HHR is

gesproken over een fiets- en voetpad op de dijk. De gemeente had daarbij de wens

de kans te benutten om te gaan voor een volwaardig fiets- en voetpad van 3.5

meter en heeft dit ook aangegeven. HHR heeft aangegeven dat een pad op de dijk

niet tot de mogelijkheden behoorde. Dit pad zou in de gewenste breedte (later

aangepast naar 3 meter) wel naast de kruin gerealiseerd kunnen worden.

Volgens het HHR is op basis van het uitgangspunt dat het nieuwe pad 3,5 meter

breed moest worden besloten dat het fiets- en wandelpad in een zogenaamde

steunberm zou worden gerealiseerd. Dit geeft technisch een gebalanceerd ontwerp,

zorgt dat het medegebruik als voet- en wandelpad mogelijk blijft en zorgt dat het

toekomstige onderhoud efficiënt uitgevoerd kan worden. De gemeente heeft

aangegeven daarmee inhoudelijk akkoord te gaan, maar geeft daarbij wel telkens

aan dat voor werkzaamheden door de gemeente voor de aanleg van het fietspad

nog middelen nodig zijn waarover de raad een besluit moet nemen.

-4-



Wij hebben HHR om aanvullende uitleg gevraagd over de mogelijkheid een
voetfietspad op de kruin van de dijk aan te leggen met verwijzing naar de

beleidsregels van de Keur (Waterschapregelgeving). Deze regels zijn vastgelegd in de
Keur van Rijnland en zijn te vinden via de HHR website. De Keur wordt na de zomer
vervangen door de Waterschapsverordening. De regels voor het realiseren van
paden op de dijk zijn opgenomen in beleidsregel 25. Omdat er voor het nieuwe pad

een fundering is vereist van meer dan 0,2 m is daarnaast ook beleidsregel 20 van
toepassing. ln deze beleidsregel staat uitgebreid beargumenteerd waarom het nodig
is om paden buiten het profiel van vrije ruimte te realiseren. Het profiel van vrije
ruimte is een beschermingszone van de dijk.

Bij plaatsing van een nieuw pad van 3,5 meter breed op de kruin van de dijk, wordt
de kade instabiel, doordat de bovenkant van de dijk zwaarder wordt. De bodem is
slap, waardoor de dijk gaat schuiven. Om dat te voorkomen zijn forse constructieve
oplossingen nodig aan de onderkant van de dijk of in de sloot langs de d'rjk, aan de

kant van de bebouwing. Het aanbrengen hiervan is niet alleen kostbaar, maarvergt
ook noodzakelijk onderhoud gedurende de levensduur (30 jaar). Bovendien zal er
dan geen ruimte meer zijn voor het aanleggen van de natuurvriendelijke oevers die
nu in het ontwerp zijn opgenomen.

Daarnaast zal het aanbrengen van een pad van 3,5 meter op de kruin van de

waterkering leiden tot een verhoging van 0,85 m ten opzichte van de huidige
ontwerphoogte. Het hele betonpad, inclusief fundering en te verwachten zetting
over 30 jaar moet namelijk buiten het profiel van vrije ruimte worden gerealiseerd.

De gemiddeld benodigde ophoging vanaf de bestaande kruinhoogte bedraagt
hierdoor 1,05 meter. Dit zal leiden tot een flink verlies aan uitzicht voor de

bewoners van de woningen achter de dijk.

De meerkosten van de hierboven genoemde maatregelen zouden Aoor de
gemeente moeten worden gedragen.

Bovenstaande is in onderstaande overzicht schematisch weergegeven.

afbeelding: schemotische weergave stabiliteit waterkering

Schelpenpad op de kruin

Betonplaten 0,14m dik
Verdichting zànd 0,Zm dík
Menggranulaat 0,2m dik
Gêotextiel
Veruachten zettingen 30 jaar: 0,3m

Stabiliteit binnenwaarts (SÍBI).
Door zachte ondergrond wordt
dijk instabiel. Oplo$ing moet
berekend worden, maar denk
aan palenrij of damwánd in
teen (onder aan de dijk).

Stabiliteit buitenwaarts (SïBU),
Door zachte ondergrond wordt
dijk instabiel. Oplossing moet
berekend worden, maar denk
aan houten damwand (langs
waterlijn).

Profiel van vrije ruimte
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U heeft gevraagd wat de mogelijkheden zijn van een smal schelpenpad op de kruin

van de dijk. Binnen de regels van de Keur (Waterschapregelgeving) is dit mogelijk.

Voor een schelpenpad is namelijk maar een lichte fundatie nodig. Op 20 februari

2023 heeft HHR een principetekening toegestuurd en een kostenraming. De

geschatte kosten bedragen € 100.000 euro exclusief BTW. De gemeente geeft aan

dit in de besluitvorming mee te nemen. Desgewenst kan de gemeente rechtstreeks

opdracht geven aan een aannemer om dit pad te realiseren.

Bestaande pad op de kruin

Ook is de vraag gesteld welke mogelijkheden er zijn om een verhard pad op de kruin

van de dijk terug te brengen, met de breedte van het pad dat er oorspronkelijk lag.

Deze optie is door HHR nooit als variant uitwerkt, omdat men ervan uitging dat het

nieuwe pad 3,5 meter breed moest zijn. Terwijl de gemeente ervan is uitgegaan dat

iiberhaupt een fietspad op de kruin geen optie was.

Nu hier meer duidelijkheid over is, blijkt het wel mogelijk om het bestaande pad

(geasfalteerd, 1,5m breed) op te hogen, dit valt namelijk onder het overgangsrecht.

Dat biedt een extra keuze optie. Dit nieuwe pad mag dan op geen enkele manier

breder worden of op een andere positie komen dan het huidige pad. Omdat het pad

dan niet breder wordt zijn er nauwelijks aanvullende constructieve maatregelen

nodig. Wel zal er over de hele lengte een kleikist moeten worden ingegraven (0,6

meter breed en 1 meter diep). De kleikist voorkomt waterdoorvoer door de poreuze

fundatie van het bestaande pad.

De kosten voor deze variant (zowel nieuwe pad als kleikist) moeten door de

gemeente worden betaald. Te overwegen valt dit pad aan te leggen met een

schelpenpad naast de kruin. Dit is volgens HHR mogelijk. Of het mogelijk is naast het

oorspronkelijke pad op de kruin ook een 3 meter pad naast de kruin aan te leggen is

op dit moment niet duidelijk. Vraag is of dat in dit geval een optie moet zijn.

Uitvoering dijkverbetering

Na dit uitgebreide ontwerpproces en na akkoord van de gemeente op de uitvoering

inclusief de fundering is het ontwerp door HHR gegund aan een aannemer.

Welke variant de gemeente ook kiest, het ontwerp van de dijkverbetering blijft min

of meer gelijk is het standpunt van HHR. Om stagnatiekosten te voorkomen wil HHR

daarom ook doorgaan met het uitvoeren van de dijkverbetering.

HHR heeft de gemeente verzocht voor 15 maart 2023 aan te geven op welke plek de

gemeente een nieuw pad wil aanbrengen. Dat is nodig in verband met het

aanleggen van een fundering en verwijdering van het bestaande pad. Dat achten we

als gemeente niet mogelijk en redden we niet qua tijdspad.

-6-



Er zijn nu vier mogelijkheden om uit te kiezen:

L. Huidige ontwerp; (fietspad van 3 meter naast de kruin in de berm)

2. Huidige ontwerp (fietspad van 3 meter naast de kruin in de berm) +
schelpenpad (1,5 meter breed)op de kruin;

3. Huidige bestaande pad (1,5 meter)op de kruin;

4. Huidige pad op kruin (1,5m breed)en schelpenpad (1,00m breed) in
steunberm.

Betrekken omwonenden en overige belanghebbenden

Met HHR is afgesproken om op 8 maart 2023 een inloopsessie te organiseren waar
betrokkenen worden geïnformeerd over de werkzaamheden en waar door de
gemeente inspraak wordt opgehaald met betrekking tot de 4 mogelijkheden.

Nadat we, met de bewoners en belanghebbenden, op 8 maart hebben overlegd
volgt er op 21 maart een collegevergadering.

Met Asopos- de Vliet is reeds afgesproken dat indien toch wordt gekozen voor een
fietspad naast de kruin en het schelpenpad niet voldoet, we samen kijken naar
technische oplossingen.

Besluitvorming

Op dit moment geeft HHR als deadline 1"5 maart a.s. om een keuze te maken voor de
gewenste variant. Voor de gemeente is dat te snel. Er is dan geen tijd om een
zorgvuldig proces van besluitvorming in college en raad te doorlopen. wij zijn en

blijven in gesprek met HHR om meer tijd te krijgen, ten minste tot 3 april, zodat er
wel voldoende tijd is om omwonenden en belanghebbenden input te laten geven,

kosten van de verschillende oplossingen in beeld te brengen en op basis van die
informatie door de raad een besluit te laten nemen.

wij hopen hiermee voldoende te hebben ingelicht en uw vragen goed te hebben
beantwoord.

Hoogachtend,
burgemeester en wethouders,

k{*
secretaris

nsen

eester
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